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ÅBENT REFERAT 
Emne: Bestyrelsesmøde, Bjerringbro Byforum 

Mødeleder: Morten Thrane 

Referent: Lars Christiansen 

Dato: 9. august 2022 

Varighed: 18.00-21.00 

Sted: BASE Business Bjerringbro 

Tilstedeværende: Morten Thrane, John Degn 
Kristensen, Michael Jensen, Bo Refer, Henrik Larsen, 
Dagny Vistisen og Lars Christiansen 
 
 
Fraværende:  

 

1. Orientering fra formanden og bychefen 
 
Resumé 
Kort orientering fra formanden og bychefen om de vigtigste punkter siden sidste møde 
 

• Kontakt fra Hop I Åen der fortsat er nervøs for at det bliver alt for dyrt for dem at benytte sig af. 
Lars kontakter dem og fortæller, at de som medlemmer er repræsenteret af Byforum.  

• Å Promenaden -  
• Gågademøde i morgen i Byens hus. Vi fejrer gågadens 50 års jubilæum i uge 35 med flag-

udsmykning, underholdning og forskellige tiltag fra gågadens butikker. Derudover er der OBN i uge 
35. 

• Erhverv byder til Vin- og ostesmagning, rundvisning og info for hele byens erhvervsliv. 
Arrangementet finder sted på Grundfos den 21. september. 

• Henvendelse fra en privat borger samt Boligselskabet Sct. Jørgen vedr. unge der larmer. Sct. Jørgen 
skriver endda, at de oplever fraflytninger. De ønsker et svar på, hvad vi gør ved det.  

 
Drøftelse og konklusion 
Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. Mht. de larmende unge vil Michael tage sagen op i SSP-
samarbejdet en gang til. Derudover svarer Lars henvendelserne med: Der er en øget indsats med 
gadeplansmedarbejdere, politi, ssp osv. Samt projektet med ungdsomsskolen. Sct. Jørgen opfordres til at 
sende deres sekretariatsfaglige medarbejder ud til SSP-møderne i Bjerringbro. En alternativ mulighed kan 
være at skabe flere aktiviteter på Niels Due Jensens Plads, så området bliver brugt at lokale borgere, så de 
unge ikke har lyst til at være der.  
Derudover tager Lars henvendelse til Viborg Kommune for at drøfte mulighederne for at lave ordensregler 
for ophold på Niels Due Jensens Plads evt. med et tidspunkt omkr kl. 22 – men vi skal være opmærksomme 
på, at vi blot skubber de unge andre steder hen i byen.  

2. Økonomi og medlemmer 
 
Resumé 
Bychefen fremlægger evt. nyt på mødet.  
 
Coop 365 (tidl. Fakta) har meldt sig ind i Detail 
 
Drøftelse og konklusion 
Tages til efterretning 
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3. Helhedsplan for Bjerringbro 
 
Resumé 
På baggrund af mødet med de lokale byrådspolitikere drøfter bestyrelsen den kommende helhedsplan for 
Bjerringbro. Herunder:  

• Argumenter til brug for ansøgning om penge til en ny helhedsplan til Viborg Kommune 
• Hvilke punkter en ny helhedsplan bør/kan/skal indeholde 
• Den fremtidige proces for arbejdet med helhedsplanen. Herunder nedsættelse af styregruppe, 

arbejdsgruppe, evt. borgermøder osv.  
 
Drøftelse og konklusion 
Argumenter 

• Bjerringbro By har været i en rivende udvikling de seneste 4,5 år. De store punkter i helhedsplanen 
er gennemført eller ved at blive gennemført, og der er brug for at lave en ny og opdateret 
helhedsplan for Bjerringbro der rækker flere år frem i tiden 

•   
 
Nye punkter til helhedsplanen kan eks. være 

• Bosætning herunder attraktive byggegrunde 
• Å Promenaden fortsat 
• En god by for ældre og unge 
• En attraktiv uddannelsesby 
• Lyskunst i Bjerringbro 
• Udvikle gågademiljøet i Bjerringbro 

 
 
Arbejdsgang: 

1. Søge VK om at sætte 1 mil. Kr af i Budget 2023-2025 til at udarbejde ny helhedsplan 
2. Nedsætte ny følgegruppe 
3. Nuværende helhedsplan luges ud 
4. Input fra følgegruppe til ny helhedsplan 
5. Borgermøder 
6. Udarbejde forslag til en ny helhedsplan 
7. Godkendes af Viborg Kommune 

4. Bjerringbro som bosætnings-by 
 
Resume 
I budgettet for 2022 har Bjerringbro Byforum afsat kr. 200.000 til projektet ”Bjerringbro som 
bosætningsby”. Projektet har til formål at tiltrække flere borgere til Bjerringbro og dermed bryde den 
negative kurve, som befolkningsprognosen for Bjerringbro forudsiger.  
Årsagen er simpel: Hvis ikke vi får øget nettotilflytningen ude fra postnr. 8850, så bliver der færre til at købe 
husene, til at gå i skolerne, til at benytte foreningerne og til at bruge den lokale detailhandel. Dermed bliver 
det også sværere at tiltrække stabil arbejdskraft for virksomhederne.   
 
Befolkningstallet ser således ud pr. dags dato:  
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Og sådan ser Viborg Kommunes prognose ud frem til 2036: 
 

 
En af udfordringerne er, at for få børnefamilier vælger Bjerringbro til, hvilket også bestyder, at 
gennemsnitsalderen i Bjerringbro er større end for andre byer omkring os. VSF skrev således den 19. juli 
2022:  

”Hele 46,4 lyder gennemsnitsalderen på hos borgere i Bjerringbro. Til sammenligning er 
gennemsnitsalderen i nogle af Bjerringbros nærmeste oplandsbyer som Mammen og Sahl på henholdsvis 

38,6 og 39,8 år. Rødkærsbro har en forholdsvis ung befolkning med en gennemsnitsalder på blot 40,3 - 
hvilket endda er lavere end Viborg, hvor gennemsnitsalderen ligger på 40,8.” 

Artiklen er vedhæftet som pdf.  
 
Indsatserne kan være mangeartede:  

• Reklamekampagne for Bjerringbro (Hvem er målgruppen?) 
• Indsatser internt i Bjerringbro i form af endnu flere aktiviteter for eks. børnefamilier 
• Flere attraktive byggegrunde  
• Osv. 

 
Bestyrelsen skal derfor drøfte hvilke indsatser vi skal sætte gang i, og hvordan processen skal foregå 
fremadrettet. 
 
Drøftelse og konklusion 
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Hvad skal få folk til at vælge at bosætte sig i Bjerringbro? Hvad gør Bjerringbro attraktivt? Hvilke af vores 
mange faciliteter og tilbud skal vi slå på over for potentielle tilflyttere? 
Bychefen undersøger om vi kan få hjælp fra et analysebureau til at finde ud af, hvad der får folk til at vælge 
at bosætte sig et bestemt sted, og hvordan vi så får dem overbevist om at det skal være i Bjerringbro.  
 

5. Kommunikation og arbejdsfordeling 
 
Resumé 
Formanden oplever, at for mange opgaver hænger på bychefen. Det medfører dels en stor arbejdsbyrde, 
dels en forsinkelse i løsningen af opgaver og dels at det kan være svært at komme i kontakt med bychefen. 
Formanden ønsker derfor en drøftelse af, hvordan de enkelte udvalg i højere grad kan modtage og påtage 
sig løsningen af opgaver til gavn for Bjerringbro Byforums drift.  
 
Derudover lægger bychefen op til, at arbejdsopgaverne for efteråret 2022 primært er følgende:  

• Bjerringbro som bosætningsby 
• Helhedsplan v. 2 
• Julebelysning v. 2 

 
Punktet er udsat fra forrige møde.  
 
Drøftelse og konklusion 
Bestyrelsen prioriterer, at bychefen arbejder med ovenstående opgaver som sine primære opgaver. 
Bestyrelsen opfordrer samtidig til at bychefen sender flere opgaver ud i udvalgene.  

6. Høringssvar Viborg Kommune skolestruktur 
 
Resumé 
Bestyrelsen besluttede på sit møde i juni at lade bychefen udarbejde et udkast til et høringssvar fra 
Bjerringbro Byforum til Viborg Kommune vedr. oplægget til den nye skolestruktur. Høringssvaret skulle 
være bestyrelsen i hænde med udgangen af uge 25. 
 
Grundet arbejde blev tidsplanen ikke overholdt, men bychefen fremlægger sit forslag til et høringssvar på 
aftenens møde.  
 
Øvrige informationer vedr. punktet:  
Bestyrelsen besluttede på sit møde i april 2021, at Byforum skal arbejde for den bedst mulige folkeskole i 
Bjerringbro, og at bestyrelsen ikke ønsker at indgå i en drøftelse om én eller to skolematrikler i Bjerringbro.  
Siden da har byrådet den 18. maj 2022 vedtaget et udkast til en ny skolestruktur, der er sendt i høring. 
Forslaget er vedlagt i sin helhed, men i forhold til Bjerringbro Byforums overordnede formål kan nævnes 
følgende af særlig betydning i forslaget:  

• Skoledistrikterne i Bjerringbro og Rødkærsbro lægges sammen. Det betyder at evt. tilflyttere (og 
andre borgere naturligvis) ikke kan få at vide, hvilken matrikel, deres børn skal gå i skole på, når de 
indskriver dem i folkeskolen. Man kan altså bo i Bjerringbro og sende sit barn i skole i Rødkærsbro.  

• De eksisterende bygninger i Bjerringbro bevares, men der lægges samtidig op til at tilføre op mod 
44 millioner kroner til at modernisere/vedligeholde de to skolebygninger. Et lokalt ønske om at 
bygge en ny skole er ikke taget med.  

Formanden og bychefen har torsdag den 9. juni 2022 haft et møde med Bjerringbro Skoles skolebestyrelse, 
hvor skolebestyrelsen har fremlagt problemstillingerne for den fremtidige drift af skolen i Bjerringbro, hvis 
det nye forslag til en skolestruktur gennemføres.  
I den forbindelse har bestyrelsen opfordret Bjerringbro Byforum til at skrive et høringssvar, samt at vi gør 
det forholdsvist tidligt i processen for at skabe en debat om indholdet i samme.  
Et indhold i et høringssvar kunne omfatte:  
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• De nye skoledistrikter gør det ualmindeligt svært at tiltrække tilflyttere til Bjerringbro, hvis forslaget 
om skoledistrikter fastholdes. Hvem vil bygge et hus i Bjerringbro, hvis man risikerer, at ens børn 
skal gå på skole i en anden by? 

• Opfordring til at bygge en helt ny skole i Bjerringbro. Det vil give en bygningsmæssig ramme for den 
bedst mulige folkeskole i Bjerringbro. Inkl. Beregninger for, hvorfor det vil være en dårlig idé at lade 
være.  

Høringsfristen for den nye skolestruktur er udgangen af uge 35 2022.  
Se evt. Viborg Kommunes egen opsummering af forslaget her:  
https://226-foulum-if.euwest01.umbraco.io/umbraco/preview/?id=1137#?id=1137 
 
Bilaget om Viborg Kommunes ”Forslag til fremtidens skolevæsen” er tidligere udsendt til mødet i juni. 
 
Drøftelse og konklusion 
Lars sender udkastet til høringssvaret til bestyrelsen som svarer på mail.  

7. LUKKET SAG  

8. EVT. 
• Kan vi slukke lygtepælene ved Bjerringbro Bro, så man rigtig kan se lyskunsten 
• Er arbejdet ved Sønderbro helt færdigt? Hvad mangler der? Syn og skøn 
• Bo savner referater fra generalforsamlingerne. Lars sender dem ud.  

9. Godkendelse af referat 
 
Resumé 
Oplæsning og godkendelse af referat fra dette bestyrelsesmøde afholdt den 8. august 2022. 
 
Drøftelse og konklusion 
Bestyrelsen godkender referatet.  
 

 
Næste møde er: Torsdag den 13. oktober klokken 18-21 på BASE BUSINESS Bjerringbro. 


